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HAT MENYASSZONY
Felemelõ élménynek lehettem részese augusztus 18-án este Kápolnásnyéken. Az
idei (28.) Summerfest Nemzetközi Folklórfesztivál keretében ekkor került sor az Ásó,
kapa, nagyharang címû, nagyszabású táncszínházi elõadásra a Csajághy Laura Sza-
badtéri Színpadon hat néptáncegyüttes, több száz táncos (a kicsinyektõl a felnõtte-
kig) és két zenekar közremûködésével, akik hat vidéket képviseltek (Mezõföld, Nyír-
vidék, Alföld–Hortobágy, Dunántúl, Budapest, Jászság), Fundák Kristóf és Fun-
dák–Kaszai Lili szenzációs koreográfiájára.
Az együttesek egy vérbeli Kárpát-medencei menyegzõt adtak elõ, elképesztõ ener-
gikussággal, fölvonultatva a magyar tájak változatos népviseleteit, szokásait, tánc-
és zenei örökségét. Mindemellett a játékos humort sem nélkülözte az elõadásuk.
Számomra több szokás és öltözet is (például a hortobágyi fekete menyasszonyi
ruha) az újdonság erejével hatott.
Néptáncosokat nézve mindig csodálattal tölt el önfeledt, sugárzó mosolyuk és lelkü-
letük, amit – meggyõzõdésem – az õsi magyar hagyományban való átlényegülésük
eredményez.
Büszkeséggel tölt el, hogy a rendezvény díszletét tervezõ Fehér Luca Kata minket bí-
zott meg a díszlet nyomdai kivitelezésével, s ily módon a Hírház is hozzájárulhatott
munkájával a színvonalas, Szent István emlékéhez méltó, országjáró programhoz.
Aki teheti, annak szívbõl ajánlom, hogy tekintse meg a kétórás mûsort augusztus
19-én, a debreceni Virágkarneválon, vagy augusztus 20-án Nyíregyházán.

Hargitai–Kiss Virág

Írás a 7. oldalon.Írás a 7. oldalon.
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– a sárbogárdi képviselõ-testület augusztus 13-ai, pénteki ülésérõl –
Kilenc hónap után ismét megtarthatta
ülését a sárbogárdi képviselõ-testület, me-
lyen Erõs Ferenc és Borbély Sándor kivé-
telével minden városi elöljáró megjelent.
Az eltelt idõ hosszára tekintettel dr. Sü-
kösd Tamás nem tartott részletes beszá-
molót a két ülés közötti fontosabb esemé-
nyekrõl. Kiemelte: minden olyan szüksé-
ges döntést meghoztak, amit aktualitásá-
nál, vagy jogszabályi elõírásoknál fogva
meg kellett hozni. Ebben egy szakmai stáb
mûködött együtt a polgármesterrel: a pol-
gármesteri hivatal dolgozói és a jegyzõ,
akiknek dr. Sükösd köszönetét fejezte ki a
veszélyhelyzet idején nyújtott segítségért,
munkáért. A 2021. évi költségvetés vezér-
elve ugyanaz maradt, mint korábban is: a
takarékos, ésszerû gazdálkodás. A 2020.
évi maradványt mûködésre fordítják,
ahogy eddig is. Számos döntés született a
futó pályázatok kapcsán, melyek jól látha-
tók a városban. Ilyen például a Hõsök tere
átalakítása, a Szent István út déli szakaszá-
nak, a Sport utca és a KH Bank mellett a
Mikes közbe vezetõ út aszfaltozása. A
munkálatok okozta átmeneti kényelmet-
lenség mindenképpen megéri, a végered-
mény miatt. Hozzátette: az Ady Endre úti
lakótelep épületei között vezetõ utat is
rendbe teszik, parkolókat jelölnek ki és
egyirányúsítják. A beruházás befejeztével
a rendõrség nagyobb szigorral fog fellépni
a szabálytalanul parkolókkal autósokkal
szemben. Nem muszáj mindig az ajtóig
menni és megállni ott, ahol van egy kicsi
zöld felület – jegyezte meg. Végül tájékoz-
tatta a jelenlévõket, hogy a meghozott ren-
deletek elektronikusan hozzáférhetõk
bárki számára.

Támogatás a civileknek

Az oktatási, kulturális és sportbizottság
döntése alapján mûködési és rendezvényi
kiadásokra a Sárbogárdi Múzeum Egyesü-
let 150 ezer forint; a Sárbogárdi Kulturális
Egyesületen belül a Városi Nyugdíjasklub
100.000 Ft, a Sárszentmiklósi Nyugdíjas-
klub 100.000 Ft, a Töbörzsöki Nyugdíjas-
klub 100.000 Ft; a sárszentmiklósi szüreti-
sek 50.000 Ft, a TenDance Táncklub
100.000 Ft, a Hiphop Tánccsoport 70.000
Ft, a Szentmiklósi Borkedvelõk 50.000 Ft,
a Városi Polgárõr Szervezet Sárbogárd
350.000 Ft, a Csipike Egyesület 160.000 Ft,
a PHILIA Sárbogárdi Protestáns Egyesü-
let 160.000 Ft támogatásban részesül. A
sportszervezetek közül kevesen nyújtották
be igényüket, sajnos vannak, akik nem tud-
nak újraindulni a pandémia után. A Sárbo-
gárd SE-nek 2 millió forint, a Sárréti Íjász

Klubnak 500 ezer forint, a VAX Kézilabda
Egyesület Sárbogárd részére 900 ezer fo-
rint dotációt szavazott meg a bizottság. A
helyi alapítványok pályázatairól a testület
döntött. A Központi Óvodát Segítõ Ala-
pítványnak 100 ezer forint dotációt szavaz-
tak meg, a Sárszentmiklósi Iskoláért Ala-
pítványnak pedig 160 ezer Ft-ot.
Szilveszterné Nyuli Ilona afelõl érdeklõ-
dött, hogy meddig lehet Sárbogárdon kerti
hulladékot égetni.
Dr. Venicz Anita jegyzõ: – Jelenlegi állás
szerint szeptember közepéig.
Szilveszterné az M8-as út nyomvonalával
kapcsolatban is tájékoztatást kért.
Dr. Sükösd elmondta, hogy a végleges
nyomvonalat meghatározó elõkészítõ fo-
lyamatok még zajlanak. A 63-as út nyom-
vonala nagyjából ismert, ott nincs új a nap
alatt: a települések és a vasút között vezet
majd. 2030 a várható megvalósulás dátu-
ma, ami a beruházás nagyságához mérten
nem rossz távlat.

Kiadások készpénzben

Elfogadták a kiadások készpénzben törté-
nõ teljesítésének eseteirõl szóló önkor-
mányzati rendeletet. A polgármester rövi-
den kifejtette, hogy kötelezõ szabályozni a
házi pénztárból való kifizetést, habár a sár-
bogárdi önkormányzatnál az ilyen jellegû
kifizetés elenyészõ.

Újjáélesztett urnadíj

A temetõkrõl és a temetkezésrõl szóló ön-
kormányzati rendeletet június 14-én mó-
dosította a testület hatáskörében eljáró
polgármester, 26 ezer forintról 35 ezer fo-
rintra emelve az urnafülke megváltási díját
20 évre, 13.000 Ft-ról 17.500 Ft-ra emelve
az urnafülke újraváltását 10 évenként. A
Fejér Megyei Kormányhivatal azonban a
módosítás elõtti összegek visszaállítására
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kérte, így a testület most ennek megfelelõ-
en „visszamódosította” a rendeletet.
Dr. Sükösd: – Ha elmúlik a veszélyhelyzet,
2022. január 1-jétõl vissza fogjuk hozni a
szolgáltatóval már megállapodott díjat,
amit szerettek volna bevezetni.

Idegen udvardarab

Nemrég derült fény arra, hogy egy Baross
utcai lakó ingatlanán az udvar 92 négyzet-
méteres darabja egy valamikori földmérési
hiba miatt nem képezi az ingatlan részét,
hanem önkormányzati tulajdonban van,
ezért a lakó e probléma rendezése érdeké-
ben vételi ajánlatot tett az önkormányzat
felé, vállalva a telek eladását lehetõvé tevõ
eljárások díját is. A testület jóváhagyta az
értékesítést.

Felülvizsgált megállapodás

A Sárbogárdi Roma Nemzetiségi Önkor-
mányzattal kötött megállapodás felülvizs-
gálatára került sor jogszabályi változások
okán, mely azonban nem változtatnak a
megállapodás lényegi részén. A nemzeti-
ségi önkormányzat segélyezési jogkörrel
nem rendelkezik továbbra sem. A roma
közösség identitásának megõrzése és to-
vábbörökítése a feladatuk.

Jutalom a
köztisztviselõknek

Jutalmat voksoltak a polgármesteri hivatal
köztisztviselõi számára.
Dr. Sükösd: – Akkor is itt lett volna ez a na-
pirendi pont, ha nem így éltük volna meg
2020-2021-et. Most még inkább megvan a
létjogosultsága. Az illetményalapot több
alkalommal is megemeltük már, ami jelen-
leg 60 ezer forint, és bérkompenzációt is
kapnak a hivatal dolgozói. Még így sincse-
nek ott, ahol a multik a versenyképességet
kezdik mérni. A jutalom pályaorientációs
motiváció is. A jegyzõ a pénzügyi szakmai
vezetéssel tekinti át, hogy a költségvetés
melyik sorából mit lehet átvinni e célra, a
közterhek mértékét is figyelembe véve.
Dr. Venicz elmondta: mindenki kap jutal-
mat, de differenciáltan, ahogy a korábbi
években is.

Nyárbúcsúztató Miklóson

A városi ünnepek és rendezvények idei so-
rát kiegészítették a Sárszentmiklósi Klub
vezetõjének kérelme alapján a szeptember
4-én megrendezésre kerülõ sárszentmik-
lósi Nyárbúcsúztatóval, mely családi nap
jelleggel kézmûves-foglalkozásokkal,
sportbemutatókkal, játékokkal, ügyességi
vetélkedõkkel, zenekarral és táncházzal,
szalonnasütéssel várja az érdeklõdõket. A
program költségeire 150 ezer forintot ha-
gyott jóvá a többség.

Lejáró könyvtári
mandátum

A Madarász József Városi Könyvtár igaz-
gatói posztjára pályázatot írnak ki, mivel
szeptember 30-án lejár Nagy Zsuzsanna
megbízatása. Ugyanakkor a pályázat lebo-
nyolításának idejéig, 2021. december
31-éig meghosszabbítják a jelenlegi vezetõ
megbízatását, figyelembe véve azt is, hogy
így éri el a rá irányadó nyugdíjkorhatárt, és
ha úgy dönt, meg tudja kezdeni sétálóide-
jét.

Közbeszerzés
közétkeztetésre

Közbeszerzési eljárást írnak ki a közétkez-
tetés biztosítására, mivel 2022. augusztus
31-én lejár a TS Gastro Kft.-vel kötött, öt
évre szóló szerzõdés. A közbeszerzés érté-
ke és összetettsége miatt indokolt hivata-
los közbeszerzési tanácsadó bevonása. Dr.
Sükösd kiegészítette a napirendi pont által
taglaltakat szóban azzal, hogy szeretnék a
közbeszerzés részévé tenni a fõzõkonyha
és étterem épületének felújítását, mely
nem tartozik a KLIK fennhatósága alá, így
egy kicsit mostohagyerek.

Bejelentések

Szilveszterné tolmácsolta: az Árpád-lakó-
telepiek fájlalják, hogy aláírást is gyûjtöt-
tek és kérelmet nyújtottak be polgármes-
ter úr felé, illetve a testülethez, a 150 mé-
ternyi járda fölújítása, ami megkönnyítené
az életüket, mégsem fér bele a mostani
munkálatokba. Azt a választ kapták, hogy
idén nem lesz meg.
Dr. Sükösd: – Nem hiszem, hogy kaptak
ilyen választ. Oláh Gizi írt rám messenge-
ren, hogy meddig fog tartani a felújítás. Vi-
lágosan megírtam neki, hogy ha meg tud-
juk csinálni – mivel összesen három embe-
rem van és a költségvetésünk is billegõs –,
akkor végigmegyünk, de a sarokig biztos.
Ezt követõen jött az aláírásgyûjtés. Azért
érzem rendkívüli módon álszentnek, mert
senki nem gondolta, hogy azt nem kell
megcsinálni, és világosan megmondtam
neki elõtte, hogy költségvetés- és ember-
függõ. Nem elegáns, hogy pontosan tudta,
mi a válasz, és azt is, mi az indoka, mégis el-
kezdett aláírást gyûjteni. Ha idén nem tud-
juk megcsinálni, akkor jövõre meglesz.
Szilveszterné: – Az újságból olvastam a
Hõsök tere felújításának tervét. Szemet
szúrt, hogy a temetõ el fogja veszíteni a jel-
legét, fõleg azután, hogy valaki bejött hoz-
zám és mondta, hogy egy valaki a sírok kö-
zött napozik. Hát még akkor mi lesz, ha
nem lesz sírjellege annak a területnek.
Dr. Sükösd: – Egy sír van, a szovjet emlék-
mû. A Kenessey-szobor fölállításakor volt

egy komoly föltárás és nem találtunk ab-
ban a parcellában semmit.
Szilveszterné: – Amikor az Állami Biztosí-
tónál dolgoztam, a fõnököm vállalása az
volt, hogy a hõsi sírokat rendbe tettük. Ott
biztosan vannak néhai emberek, mert tér-
dig besüllyedtem egyszer, ami inkább ré-
misztõ volt, mint vicces. Ha fû van is a síro-
kon, kulturáltan különüljenek el. Úgy ér-
telmeztem, hogy ott egy síkban lesz min-
den.
Bencze István, mûszaki osztály: – Vannak
elhunytak, zömében volt szovjet katonák.
Nem került exhumálásra sor. A magyar
kormány és az oroszok között létrejött
szerzõdés alapján biztosítjuk a hozzátarto-
zóknak a megemlékezés lehetõségét az
emlékparkban, temetõben. A városköz-
pont tervezése során ez figyelembe lett vé-
ve, tiszteletben van tartva, megmarad az
elhunytak kegyeleti helye.
Dr. Prágerné Topp Erika: – Több rendez-
vény is sikerrel zárult Pusztaegresen. Falu-
napra lenne igény, ehhez szeretnénk tá-
mogatást kérni.
Dr. Sükösd: – A kérelem tegnap érkezett
be. Megnézzük, honnan lehet átcsoporto-
sítani pénzt, és lesz válasz. Egyeztetni kell
a terület tulajdonosával is, mert a sportpá-
lya magánterület.
Dr. Prágerné: – A Pusztaegresen átmenõ
úton sokan életveszélyes sebességgel köz-
lekednek. A rendõrségnek szóltunk, jöttek
is mérni. Több ilyen akció kellene.
Aranyos József: – A Túry Miklós és Tompa
utcai buszmegállóhoz szükséges lenne egy
felépítményt tenni, mert nagyon sokan
mennek onnan iskolába és dolgozni.
Ébl Zoltán: – Az útfelújításokkal kapcso-
latban szeretnénk majd elõrelépést, ha
lesz rá pénz.
Novák Kovács Zsolt: – A Sárbogárdi Mú-
zeum Egyesület pályázatának keretében
egy adatbázis alapján szeretnénk az el-
hunyt szovjet katonák nevét is feltünteti
egy táblán a Hõsök terei parkban, mely jel-
legében nem temetõ lenne, hanem inkább
emlékhely.
Dr. Sükösd: – Azért nem szervezünk
Bogárdi Napokat az idén, mert 5000 fõ fe-
letti településen tömegrendezvényt csak
oltási igazolvánnyal lehet szervezni. Aki
ezt az Ifjúsági parkban megcsinálja, annak
gratulálok. Örülünk annak, ami van: au-
gusztus 19-ére le tudtunk kötni két zene-
kart, augusztus 29-én megrendezésre ke-
rül a Run Bogárd, a rendészeti dolgozók
országos egyesülete különbözõ sportokat
és sportolókat hoz el, a miklósi Nyárbú-
csúztató is jó lesz, ahogy a kisebb közössé-
gek rendezvényei is. Idén ezt lehet hozni.
Nem azért van így, mert máshova vittük el
a költségvetést, hanem a pandémia miatt.
Reméljük, 2022-ben jobb lesz a helyzet.

Hargitai–Kiss Virág
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LELKÉBEN DAL
HORVÁTH FERENCNÉ született Mikuli Erzsébet mes-
terpedagógus, megyei szaktanácsadó, a Sárszentmiklósi
Általános Iskola harmadik ciklusát záró igazgatója nyug-
díjba vonulása alkalmából „Sárbogárd Város Oktatásá-
ért” kitüntetésben részesült pedagógusnapon. Az errõl
szóló tudósításunkban részletesen olvashatták szakmai
érdemeit. Mostani beszélgetésünkben inkább személye-
sebb oldaláról ismerhetik meg Õt.

– Motoszkál egy ideje a fejemben, hogy a Mikuli család honnan
származik. Olyan egyedi ez a családnév, máshol nem találkoztam
vele.
– Unokahúgom kutatott a család után, hogy honnan származhat a
név, szerinte a Mikuli név a horvátországi Szlavóniából ered,
majd a Felvidékrõl terjedt tovább mindenféle hangalakjában a
szomszédos országokba is.
– Azért is voltam rá kíváncsi, mert a Mikuliakban, akiket isme-
rünk, erõs a mûvészi hajlam. Vajon megmutatkozhatott-e ez az
elõdöknél?
– Az õseink mezõgazdasággal foglalkoztak. Habár egészen kicsi
koromból emlékszem, hogy édesapám fõszerepet játszott egy ze-
nés–táncos elõadásban a sárszentmiklósi kultúrház színpadán,
amikor a településen még volt színjátszás. Telt ház volt és nagy si-
ker.
– Sárbogárdon mióta élnek Mikuliak?
– Édesapám és édesanyám (a Magosiak, korábban Tóthok) is tõs-
gyökeres sárszentmiklósiak voltak.
– Édesapád hogyan került az iskola, a tanítás közelébe?
– A sárszentmiklósi katolikus iskolába járt (ahogy mesélték, édes-
anyámmal padszomszédok voltak, úgyhogy gyerekkori szerelem
volt az övék), és a helyi tanító, illetve a lelkész biztatták a nagyszü-
leimet, hogy írassák be édesapámat Pécsre, a szintén egyházi taní-
tóképzõbe.
– Akkor õ volt az elsõ fehérgalléros a családban?
– Így van.
– Milyen emlékeid vannak azokból az idõkbõl, amikor édesapád
már az iskola vezetõje volt? Ért-e emiatt téged hátrány, vagy
elõny?
– Édesapám engem és az öcsémet is tanított fizikából, de engem
ez nem zavart egyáltalán. Nagyszerû tanár volt, olyan, akinek fon-
tos a szemléltetés, a tananyag megértése. (Édesanyám az öcsémet
tanította.) A fizika otthon is elõkerült, ha valamit nem értettem,
elmagyarázta, még gimnazista koromban is. Ez bizony külön
szerencse!
– Jól érezted magad a sárszentmiklósi iskolában diákként?
– Nagyon szerettem itt. A tanárok meghatározó generációja taní-
tott bennünket, akik a hely szellemét adták, akikre fontos máig
emlékeznünk, akik meghatározták ezt az iskolát. Igényességet,
gyermekszeretetet, elkötelezettséget láthattunk tõlük. Neveltek
és tanítottak. Sokan az õ példájukra választották a pedagógusi
hivatást.
– Úgy tudlak elképzelni, hogy jó kislány voltál és szófogadó.
– Igen, de már akkor is voltak elképzeléseim. Nagyon jól éreztem
magam a délutáni napköziben, ahol többször magam köré gyûj-
töttem a gyerekeket és segítettem tanulni a gyengébbeknek. Mû-
sorokat is szerveztem, például Rétszilasra mentünk anyák napját
tartani, énekeltünk, verset mondtunk. A tanáraink támogatták és
elfogadták ezeket a kezdeményezéseket.
– Akkor is megmutatkozott már a népdalok, népzene iránti szere-
teted?
– A korosztályom abban nõtt fel, hogy a népdalok természetes ré-
szei voltak az iskolai életnek. Amikor mentünk teherautóval al-
mát szedni, szõlõt szüretelni, végigénekeltük az utat. A népdalok-
nak jelentésük volt számunkra, vidámság vagy szomorúság. Min-
dent érzést, ami bennünk motoszkált, ki lehetett fejezni velük.

– A kedvenc dalod, a „Mindenik embernek a lelkében dal van” –
amit kitüntetésed mellé fába faragva kaptál – ebbõl az idõbõl va-
ló, vagy késõbb lett kedves számodra?
– Késõbb lett kedvencem ez a megzenésített Babits-idézet, sokat
énekeltük a gyerekekkel, kétféle dallammal is, szép mûsorok, elõ-
adások része lett, éveken keresztül.
– Amikor pályát kellett választanod, egyértelmû volt, hogy köve-
ted a szüleid példáját és pedagógusnak mész?
– Ebben nõttem fel, és gimnazistaként gyakran jöttem vissza a sár-
szentmiklósi iskolába éneket, dalokat tanítani, mert édesanyám
mindig szívesen engedett be az osztályába. Pedagógusnapi ün-
nepségeket is szívesen szerveztem az akkori gyerekekkel.
– Te is Pécsre jártál?
– Igen, ének–magyar szakra. Elõször a magyar volt a meghatáro-
zó számomra, aztán az élet úgy hozta, hogy az ének felé tolódott a
tanítás, fõleg amikor vezetõ lettem. Nagy hatással volt rám Koncz
Ferencné, aki általános iskolában a magyart tanította; máig emlé-
kezetes élmények maradtak meg az óráiról. A gimnáziumban
Szabó István tanított, akit szintén nagyon szerettem. Énekbõl pe-
dig Nagy Sándor, majd Huszics Vendel. Csodálatos volt és öröm-
teli büszkeséggel töltött el, hogy Pécsett, a Tanárképzõ Fõiskola
tudós tanárai ismerték a jelentõs sárbogárdi tanárok nevét, Hu-
szics Vendelt és Leszkovszki Albint, a sárbogárdi kórust és a diák-
színjátszókat.
– Mikor léptél édesapád nyomdokaiba igazgatóként?
– A tanári diploma megszerzése után húsz évvel ismét jelentkez-
tem Pécsre, pedagógia szakra, ami iskolafejlesztés specializáció-
val mûködött és rengeteget adott. Ott volt egy beszélgetés, amin
fölvetõdött, hogy mi lenne, ha igazgató lennék. Nagyon hárítot-
tam a dolgot, bár akkor már Nagy Sándor igazgató helyettese vol-
tam. Kellett a megerõsítés nekem a tantestülettõl, és ezt meg is
kaptam.
– Talán azért is tartottál egy kicsit a vezetõi poszttól, mert láttad
édesapád idején, hogy az igazgatóság nemcsak egy szépen hangzó
pozíció, hanem hatalmas felelõsség.
– Sok mindent láttam, hogy õ mit és hogyan csinált. Teljes szívvel
és odaadással dolgozott. Ha szabadságon volt és halaszthatatlan
teendõ akadt, akkor õ azonnal ment, tette a dolgát a gyerekekért,
a nevelõtestületért.
– Csakhogy õ férfi volt, te meg kétgyermekes asszony.
– Akkor már nagyok voltak a gyerekeim. A lányom elsõ éves egye-
temista volt Pécsett (közgazdász, majd késõbb mediátor lett), a fi-
am pedig gimnazista (középiskola után õ is Pécsett tanult tovább
informatikusnak). A nagyszülõk is segítettek és támogattak min-
denben.
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– Érezted-e annak nehézségét bármikor is, hogy te voltál az elsõ
nõi igazgatója ennek az intézménynek?
– Ezen nem gondolkodtam, hogy férfiak után én nõként hogyan
mûködöm. Amikor Nagy Sándorék fölkértek, hogy helyettes le-
gyek, indoklásként azt mondták: sokkal többet tudok foglalkozni
az énekkarral, énekléssel, ami motiváló erõként hatott. De úgy ér-
zem, elõtte is elég sokat bizonyítottam a tantestületnek, sok dol-
got vittem végig. Sikerült megteremtenünk az iskolai alapítványt
(elsõként Sárbogárdon). Ezenkívül fontosnak tartottam, hogy
õrizzük meg a településrészt azzal is, hogy az iskola fölveszi
Sárszentmiklós nevét. Módszertanilag is több kísérletet elindítot-
tunk. Örömöt adott számomra a munkám. Nagyon jó volt a tan-
testületben, hogy minden új kezdeményezésre össze tudott állni
egy csapat, akikkel az újdonságokat végig lehetett vinni. Úgy lá-
tom, hogy ez a továbbiakban is így lesz. Ma az iskolánk akkreditált
kiváló tehetségpont, az eredményeinknek köszönhetõen. Örökös
ÖKOiskola, a békés iskolák közösségének tagja, ÉLMÉNYsuli
lett, az értékek átadása a 7szokás mentén történik. Bízom benne,
hogy a neves egyetemek által fejlesztett Matific programot is na-
ponta használják majd tanulóink a matematikai készségeik fej-
lesztésére.
– Ez talán annak is köszönhetõ, hogy sok olyan pedagógus dolgo-
zik a sárszentmiklósi iskolában, akik ide jártak, ide kötõdnek.
– Tudatosan is odafigyeltünk arra, hogy elkötelezett embereket,
professzionális pedagógusokat válasszunk.
– Mennyi ideig voltál igazgató?
– 15 évig, három cikluson keresztül. 42 évet töltöttem a pályán,
1999-tõl igazgató-helyettesként, 2006-tól igazgatóként, idei nyug-
díjba vonulásomig.
– A zenei oktatásban miért a népzenére helyezted elsõsorban a
hangsúlyt, amellett, hogy voltak az iskolában filharmóniai kon-
certek is?
– Egyrészt a népzenén nõttem fel, nagyon szeretem a népdalokat
és mindig is szerettem énekelni. Másrészt a gyerekeket a népdal-
okon keresztül lehetett igazán közel hozni a zenéhez. Az utóbbi 5
évben a csodálatos hangú lányok mellett csilingelõ hangú fiúkkal
is énekelhettem. Én megtapasztalhattam annak igazságát, amit
régen is emlegettek, hogy a sárszentmiklósiak között nagyon sok
jó hangú tanuló van. Aztán ez bõvült pusztaegresire, sárhatva-
nira, rétszilasira, majd nagylókira. Számomra nagy öröm volt,
hogy sikerült az iskolánkban meghonosítani az évi három-négy al-
kalommal megrendezett ifjúsági filharmóniai koncerteket. A tan-
testület nagyon jól összedolgozott ebben. Kellett öt-hat év, hogy
koncerthallgatókat neveljünk a gyerekekbõl, de azt gondolom, si-
került. Mindig megdicsérik a zenészek a diákjainkat a koncertek
után. Számos nagy mûvész járt már a tornatermünkben, köztük a
rádió gyermekkórusa, az artistaképzõsök, neves operaénekesek,
jazz- és szimfonikus zenekarok. Egy szimfonikus zenekar hihetet-
len csöndet tud varázsolni a gyerekek körében.
– Voltak tanítványaid, akik a népdal, népzene irányába mentek
tovább?
– Többen akadtak, akik folytatták az éneklést, zenélést a középis-
kolában vagy a felsõoktatásban, aminek nagyon örültem. Akivel
tudom, tartom a kapcsolatot. Annál jobb érzés nincs, mikor
egy-egy régi tanítvány nagyszerû pedagógus lesz, és ezt láthatom,
akár messzirõl, akár kollégaként, vagy ott lehetek a diplomakon-
certjén vagy beszélgethetünk az éneklés iránti szeretetérõl és a
közös emlékeinkrõl.
– Te játszottál-e valamilyen hangszeren diákként?
– Zongorázni tanultam a sárbogárdi zeneiskolában hét évig.
– A fiad pedig trombitált a fúvószenekarban. Játszik még?
– Már csak ritkán, de sokat énekel, zenél a lányának, aki kétéves
kis tündér és imádja a muzsikát. Összesen három unokánk van, a
lányunknál két fiú született, õk 10 és 1,5 évesek.
– Milyen zenét raksz be otthon szívesen?
– Mindenfélét szeretek, legyen az jazz, vagy Mozart. A zenének
gyógyító hatása van, ahogy a légzõgyakorlatoknak is, amik ellazí-
tanak, és nem csak az énekléshez kiválóak!

Hargitai–Kiss Virág

ÁTNEVEZÉSEK
Az embereket nagyon ritkán nevezik át, de utcákat, tereket, sõt
országokat elég gyakran. A mai Andrássy út jó példa. Elõször Su-
gárút volt a neve, aztán megkapta az Andrássy nevet az országunk
egyik legkiválóbb miniszterelnökérõl, aki tulajdonképpen vég-
hezvitte, hogy a körúttól a Városligetig hozzák létre a fõváros leg-
elegánsabb utcáját. (S akit elõzõleg a világosi fegyverletétel után
jelképesen kötél általi halálra ítéltek, mert harcolt a szabadság-
harcban, de õ akkor már Párizsban élt, ahol az elõkelõ hölgyek „a
szép akasztott” nevet ragasztották rá, mert õ volt a legszebb férfi,
s akirõl Erzsébet királyné a gróf halála után a lányának elárulta,
hogy benne látta a legfõbb támaszát.) Na de Rákosi idejében per-
sze fölmerült, hogy egy gróf nevét nem viselheti egy szocialista fõ-
város utcája. Így aztán 1950-ben egész Magyarország büszkeségé-
re Sztálin út lett a neve, s Andrássy lovas szobra bronzát beolvasz-
tották a hatalmas Sztálin-szobor céljára. De mire volt jó az
1956-os forradalom? Hogy Sztálin utcatábláit lecseréljék a Ma-
gyar Ifjúság útja névtáblákra. Pár hétig ez így is maradt. De a for-
radalom leverése után ezt nem tûrhette a szovjet tankok által
hatalomra jutott Kádár kupaktanácsa, s némi töprengés után a
Népköztársaság út elnevezés mellett döntött. Brávó!
S mi itt az érdekes? Hogy maga az utca a többszörös névváltozta-
tás ellenére ugyanaz maradt, ha a megtízszerezõdött autóforgal-
mat nem tekintjük. Hogy mire volt jó a sokszoros névtábla-cserél-
getés abszurditása? Ezt megkérdezhetnénk a névadó méltóságok
nyilván igen megfontolt csoportjától, ha ugyan már nem kerültek
volna maguk is a megkérdezhetetlenség dimenziójába.
Lehet, hogy még nagyobb abszurditás a naptár egy bizonyos nap-
jának szintén sorozatos átnevezése? Aktuális példa augusztus 20.
1686-ban, Budavár felszabadulása után XI. Ince pápa István ki-
rály emlékére szánta a napot. Ez érvényben is maradt 1849-ig,
amikor a Bach-rendszer úgy döntött, hogy a magyaroknak ne le-
gyen saját ünnepük. A kiegyezés révén visszakapta a napot állam-
alapító királyunk, azonban Rákosiék elvették tõle. Miért? Hát
mert István szent volt, s a bolsevik tan szerint szentek nincsenek, és
Lenin vagy más hatalmasság különben is megállapította, hogy „a
vallás a nép ópiuma”. Az ünnep azért ünnep maradt, s valaki kita-
lálta, hogy legyen „az új kenyér ünnepe”. Az emberek joggal fur-
csának találták, hogy István király helyét a kenyér foglalta el. Név-
adásban jók vagyunk mi, magyarok, így lett augusztus 20. a Nép-
köztársaság Alkotmányának ünnepnapja egészen az 1990-es
rendszerváltásig. Alkotmányünnep. Miért ne?
Ezek mögött az átkeresztelések mögött valami furcsa eszme lap-
pang. Az a hiedelem, hogy ha valaminek más nevet adunk, maga a
dolog is megváltozik. Valami névmágia. Azonban a naptár alapja
az égitestek mozgása, s erre nem hat az átnevezés.
Sok mindent átéltünk. A saját nevünk ugyanaz maradt, de milyen
érdekes: a gondolkodásunk a világunk változásaihoz illeszkedve
igencsak megváltozott. Még érdekesebb azonban, hogy a lényeg,
a személyiség integritása megmaradt. Nem függ mindenféle kó-
sza szelektõl.

L. Albin

Csatlakozz a kórushoz!
Sok szeretettel hívjuk és várjuk régi és új tagjainkat a nagy múl-
tú, 53 éve fennálló Huszics Vendel Kórusba, melynek idei elsõ
próbája

2021. augusztus 30-án, hétfõn, 19 órakor kezdõdik

a Sárbogárdi József Attila Mûvelõdési Központ
kamaratermében.

Próbáinkat minden hétfõn és csütörtökön 19 órától 20.30 óráig
tartjuk.

Bogárd-Dal Egyesület



6 NYÍLT TÉR 2021. augusztus 19. Bogárd és Vidéke

Reagálás Borbély Sándor írására
A képviselõ közzétett egy írást a közösségi
oldalán illetve ezen újság hasábjain is a
Gyurcsány-teadélutánnal kapcsolatban,
melyre szerettem volna a testületi ülésen
személyesen reagálni, de sajnálatos mó-
don ezen Borbély úr nem tudott részt ven-
ni. Elõfordulhat ez, viszont korábban ép-
pen õ volt az, aki közel 2 év alatt másoknál
egyetlen munkahely miatti hiányzást is ki-
fogásolt, míg az õ 3-4 eddigi hiányzása nem
probléma, az természetes ezek szerint.
Leszögezném, mindenki azt ír, azt tesz
közzé, amit akar. Viszont az nagyon nem
elegáns, ha valaki szándékosan ferdít, tú-
loz. Az meg kimondottan elítélendõ,
visszataszító, ha valaki valótlant állít, azaz
nem mond igazat.
Borbély úr szerint volt egy félelmet keltõ
személy fekete ingben, akirõl kiderült,
hogy újságíró. Miért volt félelmet keltõ?
Mert aznap éppen nem a zöld, piros, vagy
fehér ingét vette fel, hanem épp a feketét?
Nevetséges.
A másik a személyeskedés velem szemben.
Az egyik személy durván odaszólt, nem túl
irodalmi stílusban, hogy hová menjünk on-

nan – jelzõket nem idézek –, magyarán me-
legebb éghajlatra való távozásra szólított
fel bennünket. Erre a válaszom az volt,
hogy „Elnézést, kézcsókolom, ilyen stílus-
ban mióta tegezõdünk?” A másik személy
meg a rendõri igazoltatáskor odaugrott és
fél méterre az arcomtól a telefonjával ha-
donászott, videózott. Neki azt mondtam,
hogy „Miért kell videózni, fényképezni?”
Hát ennyi történt, míg Borbély Sándor va-
lami egészen másról írt.
A rendõrség egyébként több kamerával is
vette az eseményt olyan minõségben, hogy
azokon még az is látszik, ha az ember nem
frissen borotvált.
Korábban is elõszeretettel juttatta be mag-
vas irományait újságok szerkesztõségeibe
Borbély Sándor képviselõ úr. Nem nehéz
otthon, nyugodt körülmények között, sen-
kitõl sem zavartatva rittyenteni egy fogal-
mazást, ami jó adag ferdítést, kitalációt,
fantazmagóriát, demagógiát tartalmaz.
Ezek az írások általában nincsenek szink-
ronban a valósággal. Õ tudja, hogy ez mire
jó, de a kölcsönös bizalom erõsítésére biz-
tos nem.

Borbély képviselõtársam az, aki MIN-
DENHEZ IS ért és szerinte nagy választói
támogatottsággal bír. Ezt nem tudom,
mindenesetre a legutóbbi, 2019-es önkor-
mányzati választás eredményei némi vá-
laszt adnak: Borbély úr indult polgármes-
ter-jelöltként és egyéni képviselõ-jelölt-
ként is Töbörzsökön, amit nem értek, hi-
szen semmi kötõdése nincs Töbörzsökhöz,
de mindegy is, hiszen mindkét esetben a
végeredmény az lett, hogy nagyságrendek-
kel maradt alul a riválisával szemben. Te-
hát megmérettetett és kellõképpen gyen-
gének találtatott. Ennek ellenére rendsze-
resen fel akarja találni a spanyolviaszt, a
golyóstollat és Irinyi gyufáját. Ám ezek
már fel vannak találva...
Az önkormányzat és a testület a város nor-
mális, nyugodt mûködéséért, fejlõdéséért,
fejlesztéséért dolgozik. Talán Borbély
Sándor is beállhatna ebbe az együttmûkö-
désbe a rendszeresen visszatérõ, sunyi ás-
kálódása helyett. Mindannyiunk érdeke ez
lenne.
Tisztelettel:

Bágyi Zoltán, Töbörzsök

Válasz a „dobozból”
Borbély Sándor múlt héten megjelent soraira reflektálva:
A tényeket nem lehet elferdíteni, mivel – s ezt a tény, mint kifejezés fogalma is magában
hordozza – bizonyíthatók. A rendszerváltás óta tartott számos fórum – így Gyurcsány Fe-
renc legutóbbi sárbogárdi utcafóruma – történéseit fotók, hang- és filmfelvételek, cikkek
õrzik bizonyítékként.
Az újságírói etika és a jogszabályok is köteleznek. Amit leírtam, leírok, azért minden
esetben vállalom a felelõsséget. Éppen ezért nem mások szájíze, hanem a hitelesség a
mérvadó számomra.
Az, hogy Borbély Sándor egy általa vélt dobozba skatulyáz, jól mutatja, hogy a „liberális,
demokrata” szemlélet számára azt jelenti: „aki nem velünk, az ellenünk” – és ezzel saj-
nos nincs egyedül a politikában. Ennek fényében nem meglepõ, hogy számára egy fórum
arról szól, hogy csak a szimpatizánsok kérdezhetnek.
Mivel jómagam (fiatalabb korom ellenére) már régebb óta (több mint 21 éve) vagyok je-
len a helyi közéletben, mint Borbély Sándor, pontosan emlékszem arra, hogy – képviselõ
úr állításával ellentétben (!) – nem engedtek szabadon libákat Sárbogárd fõterén, csak
ketrecben gágogtak 2013 októberében az Együtt és Párbeszéd sajtótájékoztatóját meg-
elõzõen a téren, ahol a fideszesek szintén táblákkal jelentek meg, de akkor mégsem vo-
nult föl rendõrhad ellenük. Gyurcsány Ferenc 2014-es, mûvelõdési házban tartott fóru-
ma zavartalan és rendõrmentes volt, ahogy a Jobbik és Vona Gábor utcafórumai is. Ez
utóbbi cáfolja, hogy a baloldali, liberális és demokrata pártok sajátja lenne az utcafórum
mint kampányeszköz.
2008-ban viszont volt rendõrhad a Magyar Gárda bogárdi felvonulásán, de ott se avat-
koztak közbe, még akkor sem, amikor valaki úgy nyilvánított véleményt, hogy letolta a
nadrágját, hátsó fertályát mutatva a fekete ruhások felé.
S ha már fekete ruhánál tartunk: az igazoltatott újságíró, Heiter Dávid korábban a me-
gyei média, pár éve pedig az országos média nagyon sokak által ismert, édesapja révén
sárbogárdi kötõdésû munkatársa, aki a térség több rendezvényérõl is tudósított már.
Gyurcsány Ferenc érkezésekor azt követõen tette föl kérdéseit a DK elnökének, hogy
bemutatkozott és közölte, hogy a Mediaworks munkatársa. Plusz mikrofon is volt a kezé-
ben… Egyébként itt, Dél-Fejérben és úgy általában vidéken nem szokás, nem elvárás
plecsnit tûzni a média munkatársainak, mert mindenki ismer mindenkit a közéletben.

Hargitai–Kiss Virág

Szeretettel
meghívjuk Önt

EPERJES
KÁROLY

Kossuth- és
Jászai Mari-díjas

színmûvész
elõadására

2021. augusztus 21-én, 17.00 órakor
a sárkeresztúri Antiochiai

Szent Ignác katolikus templomba,

ahol a jeles mûvész tanúságot tesz
hitérõl a tõle megszokott,

lebilincselõ elõadásmódjával.

Minden érdeklõdõt szeretettel várunk!

MEGHÍVÓ
„Harsonákkal és kürtzengéssel ujjongja-
tok a király, az Úr elõtt!” (Zsoltárok köny-
ve 98:6)
Szeretettel várunk minden érdeklõdõt

ZENÉS ÁHÍTATUNKRA

2021. augusztus 22-én, vasárnap,
18 órakor a sárbogárdi
református templomba.

Közremûködnek: Szummer Ádám,
Csõgör László, Csõgör Ádám, Kristóf
Nikolett trombitán, Koska György te-
norkürtön, Jákob Zoltán orgonán
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III. Cecei Dinnyenap és Lecsófesztivál
2021. július 24-én került megrende-
zésre Cecén a III. Cecei Dinnyenap
és Lecsófesztivál, melyet idén a Ce-
cei Mûvelõdési Ház és a Cecei Óvo-
dásokért Alapítvány közösen szer-
vezett a Magyar Falu Program kere-
tében elnyert támogatásból. Ter-
mészetesen Cece Nagyközség Ön-
kormányzata és a Cecéért Egyesület
tagjai is aktív részesei voltak a szer-
vezésnek és a lebonyolításnak.

A rendezvény reggel 10 órától egészen éj-
félig várta a látogatókat. Érdeklõdõkbõl
pedig nem volt hiány – közel 500 ember él-
vezte a színes és változatos programokat.
Délelõtt a lecsófõzésé volt a fõszerep, dél-
után pedig az önfeledt szórakozásé, a kul-
turális programoké. A lecsófõzõversenyen
idén 15 csapat vett részt, akik közül a há-
romtagú zsûri szigorú pontozással válasz-
totta ki a legjobbakat, bár nem volt könnyû
dolguk: finomabbnál finomabb és különle-
gesebbnél különlegesebb lecsók készültek.
Végül 1-1 pont különbséggel megszületett
a végeredmény: 1. helyezést ért el az Ígére-
tes vidám csapat Szeder Anita vezetésével,
2. lett a Cecei Óvoda és Bölcsõde bölcsõ-
dei csapata, az „Apró kezek lecsója” fantá-
zianéven készített étellel, 3. pedig a Cecei
Óvoda és Bölcsõde óvodai különítménye a
„Kukós lecsó ovis módra” étellel. A le-
csófõzõversenyen a legszebb tálalás külön-
díját az Õszirózsa Nyugdíjasklub nyerte.

Közben a színfalak mögött zajlottak a
dinnyetermelõk versenyei is, akik 8 kate-
góriában nevezhettek az idei versenyen.
A legédesebb sárgadinnye kategória gyõz-
tese: Kiss Tamás.
A legédesebb cukordinnye kategória gyõz-
tese: Csilléry Gábor.
A legédesebb fekete dinnye kategória
gyõztese: Puskás Imre.
A legédesebb csíkos dinnye kategória
gyõztese: Szûcs Róbert.
A legkerekebb dinnye kategória gyõztese:
Várady László.
A legnagyobb dinnye kategória gyõztese:
Csilléry Gábor (26,65 kilogrammal).
A legjobb dinnyés ételkülönlegesség kate-
gória gyõztese: Puha Petra Georgina (ve-
gyes dinnyesaláta).
A legszebb dinnyés torta kategória gyõzte-
se: Bognárné Németh Enikõ (Cecei álom).

Délután gyermekprogramok várták a leg-
kisebbeket, akik kedvükre játszhattak a
légvárban, kézmûves-foglalkozáson kar-
kötõt készíthettek, csillámtetkót kaphat-
tak, és a Jégvarázs címû mese szereplõi is
ellátogattak egy interaktív gyermekmûsor
keretében Cecére.

A kulturális kínálatban minden korosztály
megtalálhatta a kedvére valót. Felléptek a
sárbogárdi és alapi TenDance Táncklub
növendékei, az Eurodance Tánszínház,
Dred és Doris, Gregor Bernadett és Buch
Tibor, Bebe és Postás Józsi. A hangulat
már kora délutántól forró volt, és egyre
csak fokozódott, ahogy az esti programok
következtek. A rendezvény zárásaként DJ
Herczeg Szilárd örvendeztette meg a lel-
kes és igen szép számú közönséget a Retro
Dance Partival.
Összességében egy rendkívül változatos,
pörgõs napnak lehetett részese, aki kiláto-
gatott a rendezvényre. A kulturális progra-
mot árusok, kézmûvesek, fagylaltos, saj-
tos, dinnyemag-forgalmazó és büfés egé-
szítette ki, hogy mindenki önfeledten érez-
hesse magát a III. Cecei Dinnyenapon és
Lecsófesztiválon.

Vajai Kovács Viktória
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A TÉR ÚJ RUHÁJA

A sárbogárdi Hõsök teréhez számtalan kerek évforduló kötõdik.
Ezek közül többrõl is írtam már. Valamikor 200 évvel ezelõtt
épültek itt az elsõ iparos- és kereskedõházak, aztán Tinód–Bo-
gárd közbirtokosságának jeles épülete, a Korona szálló és ven-
déglõ.
Hatalmas munkagépek túrták föl most, 2021 nyarán a Hõsök te-
rét. Folyik a tér átalakítása. Megszûnik az 1965-ben készült, asz-
faltos parkoló, helyére fák, virágágyások, sétautak, pihenõpadok
kerülnek. A fölszaggatott aszfalt alól elõkerülnek az eltemetett
múlt emlékei, többek között az a téglakút, amelyen az 1800-as
évek elejétõl százötven éven át egy kézi hajtású kerekes szivattyú-
val emelték ki a vizet. 1855-tõl, amikor Sárbogárd vásártartói jo-
got kapott, ez lett a mezõváros piactere, vásártere, késõbb a fõte-
re. A tér körül iparosok házai, mûhelyei, kereskedõk üzletházai
épültek. 1872-ben megépült az új községháza, 1903-ra Tatay Be-
nõ üzletháza és a községi kisdedóvó épülete is felépült. 1906-ban
a sarkon artézi közkutat fúrtak, hogy legyen a lakosságnak egész-
séges ivóvize. Ettõl kezdve az imént említett kerekes kutat már
csak állatok itatására használták. A millenniumi években a téren
áthaladó fõutcát Andrássy Gyula grófról, a teret pedig Erzsébet
királynéról nevezték el.
Az ezt követõ boldog békeévek az elsõ világháborúval értek vé-
get. Utána szinte minden sárbogárdi család gyászolta a háború-
ban meghalt hozzátartozóját. A hõsöknek emléket állító elsõ em-
léktáblát 1922-ben a zsidó hitközség helyezte el a zsinagógában,
1926-ban már az Iparos Olvasókörben is emléktábla „vigyázta” a
hõsök emlékét. A kezdeményezésekre válaszul a református és a

római katolikus egyházközség is emléktáblán örökítette meg a fe-
lekezethez tartozók nevét. A képviselõ-testület elsõ határozata
1923-ban kelt. 1929-ben arról döntöttek, hogy a piactér Andrássy
út felõli részét parkosítják, s ott méltó környezetben állítják fel az
I. világháború hõseinek emlékmûvét. A gazdasági válság, mint
annyi más kezdeményezést, az emlékmû felállítását is elodázta.
1936-ban még nem állt az emlékmû. Erre ugyan több gyûjtést is
rendeztek. Egy megõrzött meghívó tanúsága szerint 1936. no-
vember 29-én a Sárbogárdi Járási Frontharcos Szövetség mûso-
ros estélyt rendezett. Ennek bevételét feltehetõleg az emlékmû
költségeire szánták.
Újabb változás 1939-ben következett be. A katonai helyõrség pa-
rancsnokának ösztönzésére ismételten napirendre került az I. vi-
lágháborúban elesettek emlékmûvének felállítása. Az Ungvári
Lajos szobrászmûvész által készített világháborús hõsi emlékmû-
vet többlépcsõs talapzatra állították fel. A tér nevét ekkor – amely
ezt megelõzõen a tanácsköztársaság leverése után egy évtizedig
Horthy Miklós nevét viselte – Hõsök terére nevezték át. Az elké-
szült emlékmûvet nagy ünnepség keretében József fõherceg je-
lenlétében 1942. június 14-én avatták fel. Ekkor már javában zaj-
lott a második világháború, s egyre több bogárdi család kapott
szomorú hírt apák, fiak hõsi haláláról.
A világháború után a várost megszálló szovjet hadsereg katonai
temetõje lett a Hõsök tere. A júliusi nagy melegben hordták be a
halottakat és temették õket tömegsírokba a Hõsök terén. Ezt kö-
vetõen Volkov városparancsnok utasítására szovjet hõsi emlék-
mûvet állítottak. Varga István építészt bízták meg a 6 méter ma-
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gas, betonból öntött obeliszk elkészítésével, amelyet november
7-én katonai pompával avattak fel, vörös csillaggal a tetején.
A kommunista párt (MDP) székházát 1952-ben építették fel a té-
ren. Ma ebben mûködik a járásbíróság és a földhivatal. 1965-ben
épült fel az új mûvelõdési központ és a járási hivatal szocreál
blokkja. Ekkor a teret leaszfaltozták és parkoló, felvonulási tér
lett a katonai temetõ elõtti terület. Itt rendezték a május elsejei
ünnepi felvonulásokat, ünnepi nagygyûléseket, az obeliszknél a
koszorúzásokat. 1972-ben a magyar hõsi emlékmûvet, mint nem
oda illõt, az általános közfelháborodás ellenére eltávolították a
talapzatáról és kitették a város szélére, a Tompa Mihály utca sar-
kára.
A rendszerváltás után, éppen 30 évvel ezelõtt, 1991-ben született
meg az elhatározás, hogy a Hõsök terét rendezni kellene, vissza-
hozni eredeti talapzatára a magyar hõsi emlékmûvet és lebontani
a szovjet emlékmûvet. Akkor erre megvolt a lehetõsége az önkor-
mányzatnak, csak az elegendõ bátorság hiányzott a cselekvéshez,
így maradt minden a régiben. A hõsi halottak hozzátartozóinak
kérése mellett a Bogárd és Vidéke lapban megjelent olvasói levél
is hiába próbálta tettekre sarkalni a városatyákat, idézve a magyar
hõsi emlékmû feliratát: „Egy ezredév néz le ránk ítélõ szemmel
1914-1918, 1942-1945” (Petõfi Sándor: Élet vagy halál), nem tör-
tént semmi. A Városszépítõ és Hagyományõrzõ Egyesület emlék-
õrzõ tevékenysége és a Bogárd és Vidéke lap hasábjain megjelenõ
háborús visszaemlékezések, a háborús veszteséglisták folyamatos
közlése tartotta a figyelem középpontjában a hõsi emlékmû
ügyét. Az egyesület titkáraként és a lap fõszerkesztõjeként szemé-
lyes résztvevõje voltam az akkori eseményeknek.
A város szélére kihelyezett hõsi emlékmûnél az egyesület szervez-
te a megemlékezéseket, az újságban megjelenõ veszteséglisták ki-
egészítésében pedig a Hadtörténeti Intézet és Hadisírgondozó
Iroda adott jelentõs segítséget. Külön köszönet ezért a sárbogárdi
származású dr. Szabó Péter támogató segítségének! A katonai te-
metõ és a szovjet obeliszk állapota eközben egyre rosszabb lett.
Megszületett az elhatározás, hogy mégiscsak át kellene alakítani,
rendezni kell a teret. A munkát alapos, mindenre kiterjedõ terve-
zés, engedélyeztetési folyamat elõzte meg. A kezdeményezéssel
egyetértve a sárbogárdi önkormányzat elõkészítõ bizottságot ho-
zott létre dr. Horváth Endre alpolgármester irányításával. A Vá-
rosszépítõ Egyesület és az önkormányzat együttes munkájával
1999-ben megszületett a millenniumi emlékmûegyüttes terve,
amelyet közmeghallgatás után véglegesítettek. A tér felújítási lát-
ványtervét Bártfai Antal mérnök készítette. Az orosz nagykövet-
ségen keresztül hivatalos engedélyt kaptunk, hogy lebontsuk az
obeliszket, átrendezzük és felújítsuk a teret.
Nagy László vállalkozó társadalmi munkában (nem közpénzen!),
speciális gépekkel végezte az obeliszk bontását. Az átalakítási
munkálatok költségeit elsõsorban magánszemélyek, vállalkozá-
sok pénzbeli illetve természetbeni adományai és a Terméskõ Kft.
5 millió Ft értékû szobrászati kõ felajánlása fedezi. Ugyancsak
magánszemélyek adományaiból gyûlt össze az a közel 4,5 millió
Ft, amire alapozva pályázatot nyújtott be tavasszal az önkor-
mányzat a tér rekonstrukciójára. Az ezzel kapcsolatos megalapo-
zatlan vádak ellenére nem történt sírgyalázás! Akiket ide temet-
tek, továbbra is itt pihennek, nem exhumálták a holtakat. Minden
nemzet itt elhantolt hõseinek van emlékmûve a felújított emlék-
parkban. A holtak nem háborúznak! Jól megférnek egymás mel-
lett az itt nyugvó orosz, kirgiz, tatár, kozák, német, román és ma-
gyar hõsi halottak, ismeretlen áldozatok. A szervezõk elsõdleges
célja az volt, hogy a megépülõ millenniumi emlékparkban a ma-
gyar történelmi múlt emlékei és a két világháborúban elesett ha-
lottak emlékmûve mellett méltó tiszteletet kapjon minden itt el-
temetett halott, bármilyen nemzetiségû is. Megérdemlik, hogy
méltón emlékezzen meg róluk az utókor.
Az emlékmûegyüttes egy év alatt készült el. Az avatási ünnepre
2002. augusztus 20-án került sor. Huszár Péter ekkorra elkészítet-
te a millenniumi emlékmûegyüttes minden elemét, amelyek fél-
körben körülveszik a helyére visszakerült hõsi emlékmûvet. Köz-
ben elkészült a teljes tereprendezés, a magyar történelem neveze-
tes eseményeit jelképezõ oszlopok, s az itt nyugvó halottak emlé-

két õrzõ emlékkövek. Az emlékmûegyüttes a Kárpát-medencét
formázza, s így is lett tájolva. A tér felõli szûk kapu a Vereckei-há-
gó, amely jelképe annak, hogy a magyar törzsek bejöttek az új ha-
zába. Körben a magyar történelem fontos eseményeit megörökí-
tõ kövek állnak. Különlegességként érdemes megemlíteni, hogy
ezek a kövek a Kárpát-medence minden tájának kõbányáiból
származnak. A középen álló sámánoltár õseink hitvilágára emlé-
keztet. Ennek fõ eleme a ma Ausztriához tartozó Brennbergbá-
nyáról származó malomkõ. A történelmi eseményeket megörökí-
tõ kövek közt a leghangsúlyosabb, amelyen államalapító kirá-
lyunk, Szent István és Gizella királynõ dombormûve látható, a
millenniumi évfordulót idézi. Ezt követõen a mongol és a török
uralom emlékkövei, majd az osztrák gyarmatosítás ellen lázadó
Rákóczi-szabadságharc emlékét idézõ kõ áll jobbról, a másik ol-
dalon középen áll a talapzatára visszahelyezett világháborús em-
lékmû, majd az 1848-49-es szabadságharc, 1956, s az 1989-ben ál-
lított „Szabadság” emlékkõ. A félkör fókuszában egy torony
emelkedik egy kõharanggal a tetején. Ez a „Megszabadulás tor-
nya önmagában egybefoglalja az egész emlékmûegyüttes monda-
nivalóját. Utal az õsleletek domborképeivel az itt élt õsi népessé-
gekre, a keresztre feszített színes Krisztus-képpel pedig arra, hogy
a kereszténység felvételével vált ez a számtalan itt élõ nép nem-
zetté. A torony tetején az érckakas az itteni városalapító reformá-
tusságra utal, akik által meg tudta õrizni kultúráját, nyelvét, hitét
az itteni népesség, s vált e keresztutak középpontjában a Mezõ-
föld városává Sárbogárd. Különlegességei az emlékmûegyüttes-
nek a padozaton elhelyezett járólapok, amelyeken a sárbogárdi
történelmi épületek dombormûve látható a hozzájuk tartozó fel-
iratokkal. Ezzel mintegy a talpukon keresztül is kapcsolódhatnak
az itt sétálók a múltunkhoz. Körben a stációkon a Himnusz egy-
egy sora olvasható.
A Városszépítõ és Hagyományõrzõ Egyesület volt a Hõsök tere
megújításának kezdeményezõje. A fõ szorgalmazója az ügynek
egyik tagunk, vitéz Jobban János nyugalmazott tanító volt, aki
maga is megjárta a második világháború poklát. A nemes kezde-
ményezést az emlékmûegyüttes megépüléséig folyamatosan több
millió forinttal támogatta egy Amerikában élõ magyar hazafi,
Fabó László, az ottani magyar könyvkiadás egyik vezéralakja.
Jobban János és Fabó László már meghaltak. Emléküket a Hõsök
terén megépült emlékmûegyüttes is õrzi. Meg kell említeni még
azt a páratlan összefogást, amely megnyilvánult az építkezés ideje
alatt. A munka szervezése és irányítása során senkit nem kellett
kétszer kérni valamire, sõt számtalan esetben önkéntesek sora
ajánlkozott a munkára: földhordásra, tereprendezésre, bontásra,
parkrendezésre. Amikor befejezõdött a munka, utána is mindig
volt, aki jött virágot ültetni, gondozni, öntözni, kapálni. Mondha-
tom, ilyen könnyen szervezni, intézkedni semmilyen más ügyben
nem tudtam, mint ekkor. Számomra személyesen is páratlan él-
mény volt eljutni egy tízéves, sokszor hiábavalónak tûnõ törekvés
végén a megvalósulásig.
Az emlékmû avatására éppen húsz évvel ezelõtt, 2001. augusztus
20-án került sor. A hatalmas tömeg láttán nehezen találtam a sza-
vakat, amikor a Városszépítõ és Hagyományõrzõ Egyesület nevé-
ben beszélnem kellett a megvalósításról. Ekkor átadtam a város
polgármesterének, Varnyu Péternek Huszár Péter munkáját, az
emlékmûegyüttest jelképezõ makettet az egyesület nevében, ez-
zel jelképesen átadva a városnak az elkészült mûvet.
Húsz év után az emlékmûegyüttes már felújításra, továbbépítésre
szorul. A szökõkút teljes megépítésére akkor már nem jutott
pénz, és más részek is befejezésre várnak. Emellett ki kellene javí-
tani a padozat hibáit is. Huszár Péter eredetileg úgy tervezte, hogy
ezt a munkát tovább kell folytatni, s ez most is igaz, hiszen az
emlékmûegyüttes azóta a város és a térség valóságos szakrális
központja lett. Itt rendezik a nemzeti ünnepeket, és mindig van-
nak helyi és máshonnan érkezett látogatók, akiket megérint a
hely varázsa, s ott sétálva olvassák a múlt üzeneteit a köveken.
Húsz esztendõ már történelem a város életében.
Augusztus 20-án nemcsak az államalapításra, Szent István orszá-
gára, hanem a húsz évvel ezelõtt Sárbogárdon történtekre is em-
lékezünk!

Hargitai Lajos
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Szentiváni suliszemle

Zánkafürdõi
napló

1. rész

Augusztus 8-a és 13-a között iskolánk 27 tanulója nyári élménytá-
borban vehetett részt Zánkán, kísérõként Bodokiné Szakács Beá-
ta, Kocsis Kata, valamint jómagam próbáltunk meg minél tartal-
masabb programot összeállítani a gyerekeknek. A tábor kapcsán
igyekeztünk a szülõket mindenrõl tájékoztatni, s a szálláson a
vendégek számára biztosított wifi-kapcsolatnak köszönhetõen
minden nap iskolánk honlapján is közzétettünk egy napi össze-
foglalót, amit most itt is megosztunk.
1. NAP
Az elsõ nap az ideérkezésrõl, berendezkedésrõl és a tábornyitó
ceremóniáról szólt. A cecei vasútállomásról Székesfehérvárig,
majd onnan Zánkafürdõig vonattal utaztunk, amit nagyon élve-
zett a társaság. Vendéglátóink a vasútállomáson már vártak ránk,
s kisvonattal jutottunk be a fõépületig.
Itt a regisztráció során megtudtuk, hogy a zöld csoportba kerül-
tünk, s a gyerekek zöld pólót, sapkát és mellé tornazsákot is átve-
hettek. Az adminisztrációt követõen a bõröndöket átvettük Mol-
nár Istvántól, aki az iskola kisbuszával szállította ide õket, hogy ne
a vonaton kelljen a terjedelmes csomagokkal bajlódni.
Ebédre gulyáslevest kaptunk sajtos pogácsával, s egyben az
uzsonnára adott tejcsokoládés nápolyiszeletet és banánt is átve-
hettük. Miután kipakoltunk a szálláson, még a strandot is letesz-
teltük egy kis fürdés erejéig.
A vacsorára kapott bolognai spagetti és õszibaracklé elfogyasztá-
sa után került sor a tábornyitó ceremóniára, ahol megtanultuk a
zöldek csatakiáltását, sor került a zászló felvonására, majd nyitó-
bulival zárult a nap.
2. NAP
A napot reggeli tornával kezdtük. Elõtte azonban kedves megle-
petésként a táborvezetõ köszöntötte a mai születésnapost, aki
nem volt más, mint Horváth Tamás Ferenc 8. osztályos tanulónk,
aki tortát és ajándékot is kapott, miközben az egész altábor eléne-
kelte a Boldog születésnapot kezdetû dalt. Jólesõ gesztus volt ez a
szervezõktõl, köszönjük!
A torna után reggelizni mentünk (virsli, tejes kifli, almalé), majd
egy 10 km-es túrát tettünk a Szent Balázs-templomromhoz. Oda-
felé sok érdekességet megtudhattak a figyelmes diákok a zánkai
tábor történetérõl, valamint a környék élõvilágáról és földrajzi
nevezetességeirõl is. Megcsodálhattuk, kézbe vehettük az egykori
Pannon-tenger kagylómaradványait, így mire felértünk a romok-
hoz, sok ismeretre tehettünk szert.

A XII-XIII. században épülhetett Árpád-kori templom romjai
szinte észrevétlenül bújnak meg Szentantalfa felett, a Nivegy-

völgy keleti lejtõinek szõlõi között. A hangulatos falmaradványok
közül az istenháza nyugatra nézõ kapuján kilépve csodálatos kilá-
tásban gyönyörködhetnek a látogatók. A kapun kilépve nyáron
két fügefa árnyékából nyílik egyedülálló kilátás a Nivegy-völgyre,
a Balaton nyugati medencéjére, a Hegyestûre, és a távolban még a
Badacsony feltûnik. A templom körüli Szentbalázs falu – sok kör-

nyékbeli településhez hasonlóan – a török idõkben néptelenedett
el, a XVIII. századi iratokban már Csicsó pusztájaként szerepel
(és ma is Balatoncsicsóhoz tartozik). Szent Balázs napja azonban
ma is a hegy ünnepe, február elején minden évben szabadtéri
misét tartanak itt.
Ebéd után (menü: erdei gyümölcsleves, sült csirkecomb, petre-
zselymes burgonya) a 7-8. osztályosok önismereti, a kisebbek ér-
zékenyítõ foglalkozáson vettek részt. Kipróbálhattuk, milyen in-
gerek érnek egy autista spektrumzavaros személyt, milyen érzés
tolókocsit vezetni, milyen a vakok és a nagyothallók élete.
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Nyárzáró Sáregresen
Az iskolaidõ közeledtével kellemes emlékekkel rakta meg a sáregresi közösség az apró-
nép szimbolikus hátizsákját augusztus 12-én és 13-án délután. A népdalkörösök, az ön-
kormányzat és óvoda dolgozói, a község fiataljai és önkéntesek fogtak össze, hogy játé-
kos foglalkozásokat szervezzenek a gyerekeknek – de voltak felnõttek is, akik elcsábul-
tak a szórakoztató feladatokra.

Az elsõ napon sportos tízpróbán lehetett
részt venni: zsákban futás, ugrókötelezés,
biciklikerék-hajtás, ügyességi feladatok,
szlalomozás, kapura rúgás focilabdával,
célba dobás, oroszlánetetés dióval, hula-
hoppozás volt a kihívás. Az együtt töltött
vidám órákra Figura Ede interaktív mûso-
ra tette föl a koronát. Másnap a régi kisdo-
bos- és úttörõ-akadályversenyeket idézte a
szörpivó-, lisztfújó-, lekvároskenyér- és

csokievõverseny, a lufifújás és -borotválás,
mocsárjárás, kanálban vízhordás. Ezt a
délutánt a Boza Kristóf református lelkész
vezette moldvai táncház zárta.

Az óvoda udvarán kézmûveskedésre is le-
hetõség nyílt. A legnagyobb sikere (a csi-
llámtetkón kívül) talán Szabó Zoltánnak
volt, aki az agyagozás rejtelmeibe vezette
be a gyermekeket.
Mindemellett uzsonnáról is gondoskodtak
a szervezõk.

Hargitai–Kiss Virág

A mai szép nap sem maradhatott strando-
lás nélkül. Menet közben megnéztük a ka-
tonai jármûveket a szabadtéri kiállításon,
mivel azokat a táborozók többsége még
nem látta. Miután a délelõtti sétán már
megvolt a napi kilométertáv, a „buszvo-
nattal” mentünk le a tópartra, ahol reme-
kül szórakoztunk.
A vacsora (kakaóporos tejberizs, szalon-
nás kifli) után még egy könnyûzenei mûsor
(Nem az a lány) várta a gyerekeket, majd
az igen tartalmas 2. napunk befejezõdött, s
jöhetett a megérdemelt éjszakai pihenés!
3. NAP
A mai napon reggeli (kakaós kifli, marga-
rin, eperlekvár, alma, tej) után a csapat a
vasútállomás felé vette útját.
Vonattal mentünk át ugyanis Balatonfü-
redre, ahol elsétálunk a kikötõig, majd át-
hajóztunk Tihanyba. Amíg a hajóra vár-
tunk, elfogyasztottuk az ebédre kapott hi-
degcsomagot (rozsos zsemle, libamáj-
krém, paprika, csokis müzli, almalé, ás-
ványvíz). Megnéztük a szökõkutat és a
szép parkot, a révész és a pákász szobrát, s
Bujtor István (Bud Spencer magyar hang-
ja) emlékmûvénél csoportképet is készí-
tettünk. A korábbi maradékokból a vadka-
csákat és a verebeket is jóllakattuk, bár
étvágyuk kielégíthetetlennek tûnt.
Tihanyba átérve kisvonattal mentünk fel a
központig, ahol a tanulók nagy örömére a
látványos házak közötti sétálóutcákon be
lehetett szerezni az otthoniaknak (vagy sa-
ját maguknak?) szánt meglepetéseket,
emléktárgyakat, s mire kinézelõdtük ma-
gunkat, már mehettünk is vissza a kisvo-
nathoz. Szerencsére sikerült különvonatot
szerezni, s bár az „Ismerd meg Tihanyt!”
program keretében egészen a révig láthat-
tuk a település nevezetességeit, még pont
idõben visszaértünk a kikötõbe, hogy visz-
szahajókázzunk Balatonfüredre, majd on-
nan tovább vonattal az Erzsébet-táborba.
Vacsora után (hamburger, banán) szabad
programot adtunk a tanulóknak a szállá-
son és környékén, csocsózás, bevásárlás,
kártya, kötetlen beszélgetés egyaránt sze-
repelt a tevékenységek között. Majd a
megszokott esti tisztálkodás után eljött a
takarodó ideje.
Folytatjuk.

Kiss Attila intézményvezetõ
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Szeresd a természetet! – Nyári élményeim 1.

Kõszeg és a Kõszegi hegység
1. rész

Számomra az idei nyár legemlékezetesebb
élménye Kõszeghez kötõdik. Az élmé-
nyekkel való feltöltõdés lehetõségét ked-
ves székesfehérvári barátnõmtõl kaptam,
már nem elõször. Barátnõm kisebbik lánya
párjával Szombathelyen lakik és édesany-
jával együtt engem is szeretettel fogadtak
néhány napra. Barátnõm és családja nyi-
tott, kedves, vendégszeretõ, mindig otthon
érzem magam náluk.
Szombathelyen kívül barátnõm most Kõ-
szeget is szerette volna megmutatni ne-
kem. A Szombathelytõl 20-25 percnyi au-
tózással elérhetõ kisváros valóban az or-
szág egyik leghangulatosabb, legromanti-
kusabb városa. A város nevezetessége a
vár, mi is ezt céloztuk meg elõször. A vár-
hoz vezetõ úton is volt bõven látnivaló. A
belvárosban sok színes, impozáns épület és
sok virágos, ligetes park van. Az épületek
és a terek formájukkal, színeikkel a har-
mónia megtestesülései. Minden minden-
nel teljes összhangban van, bármerre is né-
zünk. Az épített környezet a növényvilág-
gal együtt esztétikus, szemet gyönyörköd-
tetõ látványt nyújtott. Mindenhonnan a
tisztaság, a szépség, a finomság, a kedves-
ség áradt. A környezetbõl és az emberek-
bõl is. Úgy éreztem magam, mint Aliz Cso-
daországban. A szemem nem gyõzte befo-
gadni a sok gyönyörûséget.
A kõszegi vár talán a legbarátságosabb vár,
amelyet eddig láttam. Teljesen belesimul a
környezetébe, annak szerves része. Azt ol-
vastam Kõszegrõl, hogy a „legek” városa.
Így van ez a várral is. A történelembõl tud-
juk, hogy az 1532 augusztusában itt lezaj-
lott török ostrom milyen sorsdöntõ volt.
Jurisics Miklós kapitány maroknyi várvédõ

csapatával visszaverte a Bécs ellen vonuló,
többszörös túlerõben levõ oszmán serege-
ket. Ennek emlékére Kõszegen 11 órakor
is megszólalnak a harangok, egyedüli mó-
don az országban. Kõszeg történelmének
érdekessége, hogy a 15. században a várost
Habsburg zálogjogon hagyták, így 200 évig
Alsó-Ausztria része volt. A megváltás
1648-ban jött létre, és ezt a helyiek maguk
vitték végbe. Pénzt, ajándékot nem kímél-
ve a város kivásárolta önmagát, csatlako-
zott a magyar királysághoz és megkapta a
„szabad királyi város” címet.
Kõszeg a „legek” városa abból a szempont-
ból is, hogy az országban itt a legmagasabb

az egy fõre esõ mûemlékek száma, amit az
is megmagyaráz, hogy a török csatát köve-
tõen a pusztító háborúk elkerülték. A II.
világháború során Kõszeget – a helyi le-
genda szerint – egy Fabos Imre nevû kato-
na mentette meg az amerikaiak bombázá-
saitól. A férfi Kõszegen, árvaházban nevel-
kedett, a városi gimnáziumban tanult,
majd katona lett. Az európai hadszíntéren
szolgált, és az élet fintoraként az amerikai
légi kötelékkel kellett volna bombáznia
Kõszeget. Õ azonban szabotálta ezt, hogy
hogyan, errõl többféle információ létezik.
Akárhogyan is történt, az utókor hálás le-
het Fabos Imrének, hogy tettével meg-
mentette Kõszeget, és így ezt az õsi várost
az eredeti gyönyörû pompájában élvezheti
nemcsak a helyi lakosság, hanem minden
idelátogató vendég is.

Ez az ország egyetlen tervezett vár-városa.
Amikor a Jurisics térre értünk, rögtön ma-
gára vonta a figyelmemet egy színes, impo-
záns épület. Ez a Városháza, amely a leg-
régebbi városháza az országban. Talán az
egyetlen olyan középület hazánkban,
amely a XIV. századtól a mai napig a város
közigazgatási központja. Kõszegen van az
ország legrégebbi szállója, itt alapították
az elsõ árvaházat. Van még egy különleges
„leg”: Kõszeg az ország „legbecsületesebb
városa”. Ugyanis itt egyedülálló módon
úgynevezett becsületkasszák mûködnek.
A ház körül termesztett gyümölcsöket,
zöldségeket, virágokat az utcára, kisszékre
teszik a tulajdonosok, és az áru mellé kis
perselyt raknak. A vásárló pedig beleteszi
a portékáért szerinte járó összeget.

Folytatjuk.
Horváth Katalin

A kõszegi vár bejárata

A Fõtér a Jézus szíve templommal
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Az alapra épített falak leomlottak
A Fejér megye kupa második fordulójában
a megyei II. osztály bajnokához, Vajtára
látogatott a Sárbogárd. A múlt heti gyõze-
lemre alapozva férfias játékkal, továbbju-
tási szándékkal lépett pályára a vendégcsa-
pat.
Az eredmény:

VAJTA–SÁRBOGÁRD
0-0 (0-0)

Vajta: Rezicska Csaba – Fehér Mihály,
Szalai Róbert, Nagy Tamás, Hegedûs
György, Rezicska Richárd, Vámosi Adri-
án, Orsós György, Horváth Ádám, Szabó
Zoltán, Tóth Zsolt
Cserék: Tóth Norbert, Klazer Balázs, Boros
Benjamin Zoltán
Sárbogárd: Nyári Bence – Kindl Zalán,
Kovács János, Horváth Zsombor, Luczek
Roland, Tóth Patrik Krisztián, Gráczer
Bence, Finta Dániel, Vagyóczki Patrik,
Horváth István
Cserék: Farkas Zoltán, Gráczer Bálint, Slett
Kristóf Ferenc, Pákozdi Tamás, Vajda Ro-
berto, Horváth Bálint
A mérkõzés elõtt a férfias, bátor támadó-
játékra hívta fel a játékosok figyelmét Pa-
jor László edzõ. A nagy melegben elkez-
dett mérkõzésen a kezdeti tapogatózás
után a vendégek birtokolták többet a já-
tékszert, a hazaiak az elõre vágott labdák-
kal igyekeztek zavart okozni. A Sárbogárd
támadásait sok hiba tarkította és a hazai
kapura nem okoztak veszélyt. A félidõ gól
nélküli döntetlennel zárult.
A szünet után minden folytatódott ott,
ahol 45 perc után pihenõre vonultak a csa-
patok. A Vajta erõben felvette a harcot a
vendégekkel és ügyelve a számára tovább-
jutást jelentõ döntetlenre, szívósan véde-
kezett. Az utolsó percekre megélénkült a
játék és a vendégek nem tudták kihasznál-
ni a gólszerzési lehetõségeiket. Az utolsó

percben még egy hazai helyzet Nyári B. ka-
puja elõtt és a játékvezetõ hármas sípszava
véget vetett a mérkõzésnek.

Diadalittas öröm a hazaiaknál és lehajtott
fejek a vendégeknél. A szép számmal meg-
jelent sárbogárdi szurkolóknak csalódás
volt ez a vasárnap délután.

A LÁNYOK SIKERE
A Sárbogárd nõi csapata Enyingen vett
részt a helyi csapat meghívásos tornáján. A
nagy melegben megrendezett tornán a
harmadik helyezést szerezték meg a lá-

nyok, rosszabb gólkülönbséggel szorultak
le a dobogó második fokáról.
Szép volt lányok!

A hétvége sportmûsora

2021. augusztus 21. (szombat)
10.00 óra: Sárbogárd U19–Martonvásár
U19 (megyei I. o., U19, Sárbogárd)
14.00 óra: Lajoskomárom–Sárbogárd
(megyei I. o., felnõtt, Lajoskomárom)
Szurkoljunk együtt csapatainknak!
Hajrá Sárbogárd!

Szántó Gáspár

Kutyapánik az augusztus 20-ai tûzijáték idején
Az ünnepi tûzijáték hang- és fényhatással jár. Az Orpheus Állat-
védõ Egyesület tapasztalata az, hogy az állatokra a tûzijáték sokk-
hatásként hat, amitõl elszökhetnek, de az ijedt kutya, macska féle-
lembõl támadhat, harapást is okozhat. Seres Zoltán egyesületi ve-
zetõ javaslata az, hogy az állatok számára a durrogás idejére a gaz-

dik biztosítsanak zárt, hangtól tompított helyet. Megelõzõ intéz-
kedésekkel a kóborrá váló állatok számát csökkenthetjük, illetve
a felelõs állattartást segíthetjük elõ.
Négy jótanács az egyesülettõl a tûzijáték idejére az állattartók
részére:
– az ünnepi rendezvényekre kutyát és más házi kedvencet ne vi-
gyünk magunkkal, hiszen a máskor nyugodt, szelíd kisállat számá-
ra a tûzijáték pánikot okoz;
– az otthon tartott házi kedvencet a tûzijáték hang- és fényhatása
idején zárt helyen tartsuk;
– a biztonság kedvéért tegyünk kedvencünk nyakába a gazdi elér-
hetõségét tartalmazó bilétát, hogy ha szükséges, egy esetleges
megtaláló gyorsan tudjon kapcsolatot teremteni a gazdival;
– ha megtörtént a baj, az elveszett kisállatokat érdemes a lakhely
legalább 10 km-es körzetében keresni, hiszen az ijedt állat rövid
idõ alatt nagy távok megtételére is képes.

Orpheus Állatvédõ Egyesület
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A hétvégén történt
Felborult egy traktor Sárbogárdon

Vízelvezetõ árokba csúszott egy pótkocsis traktor augusztus
12-én Sárbogárdon. A traktor az oldalára dõlt, pótkocsija az útra
lógott. A traktort a sárbogárdi és a székesfehérvári hivatásos tûz-
oltók darucsörlõjével húzták vissza az útra. Személyi sérülés nem
történt.
Fotó: sárbogárdi hivatásos tûzoltóság

Szabó-Bisztricz Anett tûzoltó százados, szóvivõ

Mezõfalva közelében egy motoros
szalagkorlátnak ütközött

Halálos kimenetelû közúti közlekedési baleset történt a 6228-as
számú út 18-as kilométerszelvényében, Mezõfalva térségében
2021. augusztus 13-án 6 óra 53 perckor. A rendelkezésre álló in-
formációk alapján egy Hantos felõl Mezõfalva irányába közleke-
dõ 27 éves férfi – eddig tisztázatlan okok miatt – motorkerékpár-
jával letért az úttestrõl és szalagkorlátnak ütközött. A motor veze-
tõje a baleset során olyan súlyos sérüléseket szenvedett, hogy a
helyszínen életét vesztette.

Baleset helyszínén intézkedtek
a rendõrök

Személyi sérüléssel járó közúti közlekedési baleset történt 2021.
augusztus 14-én 13 óra 40 perckor a 62116-os számú út 0-ás kilo-
méterszelvényében. Hantos irányából Nagylók irányába közleke-
dett egy 18 éves jármûvezetõ és két utasa, amikor a sofõr elveszí-
tette uralmát a jármû irányítása felett és az út melletti árokba haj-
tott. A baleset során a gépkocsi egyik utasa olyan sérüléseket
szenvedett, hogy a helyszínrõl mentõhelikopterrel szállították el.
A baleset bekövetkezésének körülményeit a Sárbogárdi Rendõr-
kapitányság vizsgálja.

Fejér Megyei Rendõr-fõkapitányság

A kitelepülést már nem kell bejelenteni
A nyár közepétõl már nem kell elõzetesen bejelenteni a kitelepülést a Nemzeti Adó- és Vámhivatalhoz (NAV). A sör, a csendes és hab-
zóbor, az egyéb csendes és habzó erjesztett ital, a köztes alkoholtermék és az alkoholtermék alkalmi rendezvényi értékesítésének
elõzetes bejelentése 2021. július 1-jétõl megszûnt.
Korábban a vendéglátók az alkalmi rendezvényen akkor forgalmazhattak sört, csendes és habzóbort, egyéb csendes és habzó erjesztett
italt, köztes alkoholterméket és alkoholterméket, ha azt a NAV-nak az értékesítés megkezdése elõtt legkésõbb 3 munkanappal beje-
lentették.
Július 1-jétõl ez a bejelentési kötelezettség megszûnt, a vállalkozónak már nem kell a NAV_J33-as nyomtatványt beküldeni a
NAV-hoz, hogy jelezze kitelepülési szándékát.

Nemzeti Adó- és Vámhivatal Fejér Megyei Adó- és Vámigazgatósága

HÁZASSÁGKÖTÉS
A következõ pár kötötte össze hivatalosan is élete fonalát Sár-
bogárdon 2021. augusztus 14-én:

POTESZ ÉVA TIFANI és
TÓTH GÉZA sárbogárdi lakosok.

A neveket az önkormányzat közlése alapján,
a házaspár hozzájárulásával tettük közzé.
Gratulálunk! Sok boldogságot, bõséges
gyermekáldást, a nehézségekben kitartást kívánunk
az újdonsült házasoknak!

Szerkesztõség



Hétvégére tér vissza a 30 fok
Szerdán kezdetben még felhõsebb lesz az ég, napközben azonban már több-
órás napsütésre készülhetünk. Kisebb esõ, zápor csak elvétve fordulhat elõ.
Az északnyugati szél élénk, erõs marad. A csúcshõmérséklet 21 és 26 fok
között alakul.

Csütörtökön napos, gomolyfelhõs idõ várható, csapadék az ország nagy ré-
szén nem valószínû. A nyugatias szél veszít erejébõl, élénk lökések még
északon fordulhatnak elõ. Reggelre jelentõsen felfrissül a levegõ, 7-15 fokig
hûlhet a levegõ. Napközben 24-28 fokot mérhetünk.

Pénteken a változóan felhõs, napos idõben egy-egy rövid zápor csupán
északon fordulhat elõ. Gyenge, mérsékelt marad a légmozgás. A csúcshõ-
mérséklet 25-30 fok között várható.

Szombaton is marad a sok napsütés, de az ország északi felén helyenként
elõfordulhatnak záporok. A mérsékelt északnyugati szelet csak egy-egy
élénkebb lökés kísérheti. Délután 25-32 fok valószínû. Vasárnap napos idõ
várható, a szél csak helyenként élénkülhet meg. A csúcshõmérséklet 26 és
32 fok között alakul.

Forrás: idokep.hu
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KIEMELT APRÓHIRDETÉSEK
a Hírház facebook-oldalán is!

FAVÁGÁS, GALLYDARÁLÁS,

TUSKÓMARÁS.

06 20 437 4869

Egész évben nyitva

a SÁRBOGÁRDI SZESZFÕZDE!

+36 30 221 0984

Kiadó Sárbogárdon,

az Ady-lakótelepen

4. emeleti bútorozott, másfélszobás,

erkélyes LAKÁS hosszú távra,

3 hónap kaucióval.

06 70 626 1555

Alapító: Hargitai Lajos. Tulajdonos: Hírház Kft. (adószám: 27299320-2-07, cégjegyzékszám: 07-09-030665,
bankszámlaszám: 10402946-29450071-00000000). Fõszerkesztõ: Hargitai–Kiss Virág, tel.: 06 (30) 3483 320.
Szerkesztõség, kiadó, nyomda: 7000 Sárbogárd, Hõsök tere 12. Nyitva tartás: H-P: 9.00-16.00 óráig. Telefon: 06 (25)
508-900. E-mail: bogardesvideke@gmail.com Honlap: www.bogardesvideke.hu Állandó és idõszaki rovatok szerzõi,
szerkesztõi: Hargitai Lajos, Hargitai–Kiss Virág, Jákob Zoltán, Hargitai-Kiss Balázs, Leszkovszki Albin, Rehák Sándor, Rehák
Tamás, Szántó Gáspár, Horváth Katalin és még sokan mások. Tördelõszerkesztõ: Huszár Anikó. Grafikai szerkesztõ:

Hargitai-Kiss Balázs. Megjelenik minden csütörtökön. Kéziratok leadási határideje: kedden 16.30 óráig. Kéziratot egy hónapon túl nem õrzünk meg.
Fenntartjuk jogunkat, hogy a beküldött írásokat a tartalom és a szerzõ szándékának tiszteletben tartása mellett, közlésük esetén megrövidítsük. A lapban
közölt vélemények nem mindig tükrözik a szerkesztõségét, azokért a felelõsséget a nyilatkozók, illetve szerzõk viselik. Ugyanez vonatkozik a hirdetések
tartalmára is. Hirdetésfelvétel: szerdán 10 óráig. Csak a törvénybe nem ütközõ tartalmú hirdetéseket fogadunk el. Lapzárta: szerdán 12 órakor. Terjesztés:
saját terjesztõhálózattal egyéni elõfizetéssel házhoz szállítással, illetve megvásárolható Sárbogárd és a környezõ húsz település boltjaiban, hírlapárusító
helyeken. Elõfizethetõ a terjesztõknél és a szerkesztõségben. Negyedévre: 3200 Ft, félévre: 6100 Ft, egész évre: 11500 Ft. Eng.sz.: HU ISSN 0866 4382.
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